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«Ос нов ные тер мо ди на ми чес кие по ня тия 
нуж да ют ся в глу бо ком по ни ма нии. 

Труд ность их оп ре де ле ния вов се 
не оп рав ды ва ет неп ра виль нос ти 

их ис поль зо ва ния»

В.С. Мар ты но вс кий

1. ВВЕ ДЕ НИЕ 

В год 90�ле тия Одес ской го су да р ствен ной ака де -

мии хо ло да нуж но вспом нить тех, кто стоял у ис то ков
её за рож де ния, ста нов ле ния и даль ней ше го раз ви тия.
И в пер вую оче редь — док то ра тех ни чес ких на ук, про -
фес со ра, зас лу жен но го де я те ля на у ки и тех ни ки Ук ра -
и ны Вла ди ми ра Сер ге еви ча Мар ты но вс ко го, воз�
г лав ляв ше го 25 лет вуз, ко то рый при нём стал ши ро ко
из ве ст ным сре ди спе ци а лис тов Одес ским тех но ло ги -
чес ким инс ти ту том хо ло диль ной про мыш лен нос ти. 

Его би ог ра фия — ор га ни за то ра под го тов ки ин -
же нер ных кад ров по раз лич ным нап рав ле ни ям тех ни -
ки низ ких тем пе ра тур, ру ко во ди те ля ши ро ко маштаб -
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НАУЧНОЕ НАСЛЕДИЕ ПРОФЕССОРА В.С. МАРТЫНОВСКОГО

Ис пол ни лось 90 лет Одес ской го су да р ствен ной ака де мии хо ло да. В её ис то рии важ -
ное мес то за ни ма ет де я тель ность про фес со ра В.С. Мар ты но вс ко го, ко то рый с
1948 по 1973 гг. возг лав лял инс ти тут, став ший поз же её ос но вою. Он внёс зна чи -
тель ный вклад в ор га ни за цию в инс ти ту те под го тов ки спе ци а лис тов по всем
на�п рав ле ни ям тех ни ки низ ких тем пе ра тур, в про ве де нии перс пек тив ных на уч ных
ис сле до ва ний.  Бо га то и об шир но его на уч ное нас ле дие. Он соз дал 9 мо ног ра фий,
опуб ли ко вал бо лее 150 ста тей по ак ту аль ным воп ро сам тех ни чес кой тер мо ди на -
ми ки, хо ло диль ной тех ни ки и теп ло э нер ге ти ки. Ши ро ко из ве ст ны его на уч ные ра -
бо ты по раз ви тию и со вер ше н ство ва нию ме то дов тер мо ди на ми чес ко го ана ли за
про цес сов и цик лов хо ло диль ных ма шин, теп ло вых на со сов и тер мот ра нс фор ма то -
ров. Под ру ко во д ством и при учас тии В.С. Мар ты но вс ко го раз ра бо та ны эф фек тив -
ные хо ло диль ные ма ши ны с но вы ми про цес са ми и цик ла ми, нап ри мер, воз душ ные ре -
ге не ра тив ные тур бо хо ло диль ные ма ши ны. Им соз да на ав то ри тет ная на уч ная
шко ла, ко то рая про дол жа ет и раз ви ва ет на ча тые им ис сле до ва ния.
Клю че вые сло ва: Тех ни чес кая тер мо ди на ми ка. Хо ло диль ная машина. Теп ло вой на -
сос.Тер мот ра нс фор ма тор. Кри о ген ная тех ни ка.  Тер мо ди на ми чес кий ана лиз. На уч -
ная шко ла. Выс шее тех ни чес кое об ра зование. 

G.K. Lavrenchenko

SCIENCE LEGACY OF PROFESSOR V.S. MARTYNOVSKIY

The Odessa State Academy of Refrigeration is celebrated 90th anniversary. In its history
important plase is occupied intellectual career of professor V.S. Martynovsky, who from
1948 to 1973 headed the Institute, and later became its foundation. He has made a signsfi-
cant contribution to the organization at the Institute of training specialists in all directions
of low temperatures technology at the holding perspective reseach. Its scientific heritage is
richly and widely. He has published nine monographs and published over 150 articles on
currents issues of engineering thermodynamics, refrigeration and heat generation. His sci-
entific works about the development and improvement thermodynamic analysis methods of
processes and cycles of refrigeration equipment, heat pumps and thermal transformers are
widely known. The effective refrigeration machines with new processes and cycles, for
example, regenerative air turbo refrigeration machines are designed under the leadership
and whith the participation by V.S. Martynovsky. He created the authoritative scientific
school, which continues and develops the research initiated by him.
Keywords: Technical thermodynamics. Refrigerating machine. Heat pump. Termotransformator.
Cryogenic engineering. Thermodynamic analysis. Scientific school. Higher technical education.


